

KURS C I

STRATEGIEN FÜR EINE ERFOLGREICHE
PROMOTION: PROJEKTMANAGEMENT - SOZIALE
KOMPETENZ - ZEITMANAGEMENT

Kurssprache: Deutsch

In dem 2,5-tägigen Kurs wird die Dissertation als ein persönliches Projekt betrachtet, das durch den Einsatz geeigneter Strategien effizient gestaltet werden kann. Im Zentrum des Kurses stehen die folgenden Aspekte:

- » Die einzelnen Phasen eines Projektes und ihre zentralen Aufgaben: Situationsanalyse, Zieldefinition, Projektstruktur- und Projektablaufplan
- » Anwendung auf das eigene Promotionsvorhaben
- » Work-Life-Balance: Für welche Ziele will ich meine Zeit einsetzen?
- » Wochenplanung und Priorisieren: Wie verteile ich meine Aktivitäten und vermeide Zeitdruck?
- » Persönliches Stärken- und Schwächenprofil fachübergreifender Kompetenzen - Lernbedarf und Entwicklungsplan
- » Wirkungsvoll mit dem Betreuer kommunizieren: Wie plane und führe ich zielorientierte Gespräche?

Veranstaltungsort

Seminarraum der Abteilung Schlüsselkompetenzen
Bergheimer Str. 20

Termine

Dienstag, 2.12.2008, 9:00 - 17:00 Uhr
Mittwoch, 3.12.2008, 9:00 - 13:00 Uhr
Dienstag, 16.12.2008, 9:00 - 17:00 Uhr

Dozentin

Dr. Ute Leidig
ZSW, Abteilung Schlüsselkompetenzen

Teilnehmerzahl

max. 12 Personen

Gebühr

20 €

KURS C II

STRATEGIES FOR A SUCCESSFUL DOCTORATE:
PROJECT MANAGEMENT - SOCIAL SKILLS -
TIME MANAGEMENT

Course Language: English

In this two-and-a-half-day course, the dissertation is viewed as a personal project that can be planned and executed efficiently by employing the correct strategies. The course focuses on the following strategies:

- » Identifying the individual phases of a project and their core tasks: situation analysis, goal definition, project structure and progress planning.
- » Applying these phases to the personal doctoral project.
- » Balancing work and life: which goals do I want to spend my time on?
- » Weekly planning and prioritising: how do I distribute my tasks over the week and avoid time pressure?
- » Profiling personal strengths and weaknesses in key competencies: what do I need to improve and how can I plan out this development?
- » Communicating effectively with my supervisor: How do I plan and carry out goal-oriented discussions?

Location

Seminar room of the Department *Schlüsselkompetenzen*
Bergheimer Str. 20

Dates

Tuesday, 5.2.2009, 1:00 pm - 5:00 pm
Wednesday, 6.2.2009, 9:00 am - 5:00 pm
Tuesday, 13.2.2009, 9:00 am - 5:00 pm

Tutor

Dr. Ute Leidig
ZSW, Department *Schlüsselkompetenzen*

Number of participants

max. 12

Fee

20 €

GRADUIERTENAKADEMIE

Fördern junger Wissenschaft!

www.graduiertenakademie.uni-heidelberg.de

WINTERSEMESTER 2008/2009

ZUSATZQUALIFIKATIONEN UND
SPRACHKURSE FÜR AUSLÄNDISCHE
PROMOVIERENDE:

» STIBET-KURSE

KEY COMPETENCIES AND
LANGUAGE COURSES FOR INTER-
NATIONAL DOCTORAL STUDENTS:

» STIBET COURSES

UNIVERSITÄT
HEIDELBERG
GRADUIERTENAKADEMIE



STIBET-KURSE FÜR AUSLÄNDISCHE PROMOVIERENDE

Für alle ausländischen Doktorandinnen und Doktoranden an der Universität Heidelberg bietet die Graduiertenakademie fachbezogene Sprachkurse und Seminare zum Erwerb von Zusatzqualifikationen an.

Die Kurse werden getragen vom „Stipendien- und Betreuungsprogramm“ (STIBET) des Deutschen Akademischen Austauschdienstes. Ein Unkostenbeitrag von 20 € pro Kurs wird erhoben.

Anmeldung unter:

www.graduiertenakademie.uni-heidelberg.de

Menüpunkt: Workshops und Training

STIBET COURSES FOR INTERNATIONAL DOCTORAL STUDENTS

The Graduate Academy offers subject-related language courses and seminars on key competencies to all international doctoral students at the University of Heidelberg.

The courses are funded by the STIBET-program (program for scholarships and advising) of the German Academic Exchange Service. A nominal fee of 20 € per course is charged.

Registration at:

www.graduateacademy.uni-heidelberg.de

Menu item: Workshops and Training

KURS A

FACHSPRACHE DEUTSCH IN DEN WIRTSCHAFTS- UND SOZIALWISSENSCHAFTEN

Der Kurs bietet ausländischen Promovierenden der Wirtschafts- und Sozialwissenschaften die Möglichkeit, ihre deutschen Sprachkenntnisse zu verbessern und zu vertiefen. Über die Vermittlung von Fachvokabular hinaus soll vor allem die Fähigkeit gefördert werden, sich mündlich (z.B. in Diskussionen) und schriftlich (z.B. in selbst verfassten Texten) mit wissenschaftlichen Texten auseinanderzusetzen. Besondere Wünsche bezüglich Inhalt und Ablauf des Kurses werden berücksichtigt.

Veranstaltungsort

Max-Weber-Haus
Raum 005, Erdgeschoss
Ziegelhäuser Landstraße 17

Termine

Dienstags und Donnerstags
17:30 Uhr - 19:00 Uhr
ab 7.10.2008

Dozent

Rainer Ruhm, Dipl.-Volkswirt
Internationales Studienzentrum

Teilnehmerzahl

max. 15 Personen

Gebühr

20 €

KURS B

ENGLISH FOR INTERNATIONAL DOCTORAL STUDENTS IN THE LIFE SCIENCES

This course has been designed to cater specifically to the needs and wishes of international doctoral students in the life sciences whose native language is not English. We will be analysing a number of primary journal articles as well as sources from other media with a view to dealing with essential grammatical structures and general text organisation. We will also work on writing scientific texts in English (esp. abstracts and journal articles) and presenting and discussing papers in English in an international setting. Participants' suggestions are, of course, welcome.

Participants are asked to take a placement test at the Sprachlabor before the course begins. In order to be admitted to the course, their test results must correspond to an intermediate level or higher.

Placement Test (approx. 30-45 min.):

October 1st, 2008, any time between 10 am - 4 pm
Zentrales Sprachlabor, Plöck 79-81

The room number will be indicated on the information board on the ground floor.

Location

Zentrales Sprachlabor
ÜR 107
Plöck 79-81

Dates

Tuesdays and Thursdays
7:45 pm - 9:15 pm
starting on 9.10.2008

Tutor

Andrew Terris, B.Sc., MBA
Zentrales Sprachlabor

Number of participants

max. 20

Fee

20 €